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Тетяна Шанойло вирощує органічну гречку та виготовляє натуральні чаї

«Віримо у те, 
що найкраще 
вино — попереду: 
вино перемоги 
України»

Органічну гречку та 
хріновий чай — все 
це можна знайти на 
родинній фермі «Сонячна 
земля».
Діана Швидун

Ї
ї засновники, Тетяна та 
Сергій Шанойли, самі 
родом із села Количівка, що 
на Чернігівщині. 

 «Ми з чоловіком знайомі з ди-
тинства, але майже не спілкува-
лися. Я вже в Києві працювала, 
але повернулася додому через 

Уже багато років поспіль 
незмінним лишається 
соціально відповідальний 
підхід «Сігнет» до ведення 
бізнесу

«Дуже багато звернень у нас по благоустрою доріг»  

Далі на стор. 5

Діана Швидун

Родина Мар’яна та 
Наталії Шевченків із 
Біляївки, що на Одещині, 
під час війни відновила 
виноробню

Виноробством вони займа-
ються вже понад дванадцять 
років. Спочатку це було хобі, 
відпочинок від основної спра-
ви життя — підприємництва. 
Проте з часом це хобі захопи-
ло їх так, що їхні вина неодно-
разово ставали найкращими 
на фестивалях вина. 

«З самого початку хотіло-
ся просто зробити вино якіс-
ним. Ми живемо в регіоні, 
де майже в кожному дворі 
роблять вино, але домашнім 
способом, за старими дідів-
ськими рецептами, на облад-
нанні, яке передається у спа-
док. Його зазвичай випивали 
в перший рік, довго не збері-
гали, та з такою технологією 
виробництва і не змогли б. 
Ми хотіли зробити таке вино, 
яке можна буде скуштувати і 
через рік, і через два, дивити-
ся, як воно змінюється. І коли 
ми вперше зробили вино та 
спробували — були шоковані 
результатом. 

смерть дідуся. На поминках моя 
мама розговорилася з мамою 
Сергія, і вони вирішили нас зве-
сти. Ми, щоб посміятися, взяли 
й пішли. В результаті через чо-
тири місяці одружилися. 
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Більше новин від "Сігнет" 
дізнавайтесь на каналах. Наведіть 

камеру мобільного телефона на QR-
код нижче та підписуйтесь.

Телеграм Вайбер
https://cutt.ly/ds-tg https://cutt.ly/ds-vb

У 2023 році компанія спря-
мувала понад 5,1 млн. грн на 
проєкти з корпоративної со-
ціальної відповідальності, що 
стало найвищим показником 
за усі роки її діяльності. 

Діана Швидун

«Це важливо тому, що зараз 
села залишилися майже сам 
на сам із проблемами і питан-
нями, які у них виникають. 
Значна частина запитів зараз 
падає саме на плечі виробни-
ків, близько 70%. Ми взяли на 
себе зобов'язання в межах со-
ціальних угод, певна сума на 
гектар землі, яку орендуємо. 
Але ми цю цифру давно вже пе-
рейшли. Дуже багато звернень 
у нас по благоустрою доріг. 

Навчальним закладам допома-
гали: вікна в школі замінити, 
наприклад, щоб було менше 
витрат на опалення. Надава-
ли паливо для комунальних 
підприємств, щоб вони могли 
виконувати свої функції. За-
мінювали труби, допомогали в 
ремонті водогону, допомагали 
з водопостачанням на школи, 
на дитячі садочки. 



2 Новини Як зростуть соціальні виплати цього року

Жінка знайшла спосіб зробити село відомим 
завдяки місцевим продуктам
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Найцікавіше — це варення з 
гострого перцю

що на 268 грн більше за 
попередній розмір. 

Максимальна пенсія зросла на 
2680 грн і тепер становить 23 
610 грн. Піти на пенсію можна:
— у 60 років, якщо є 31 рік 
стажу;
— у 63 роки зі стажем від 21 
року;
— у 65 років зі стажем від 15 
років.

Якщо в 65 років стажу не 
вистачає, вийти на пенсію за 
віком людина не може. Але 
ці роки можна докупити за 
потреби. На дату укладання 
договору необхідно буде 
сплатити від двох мінімальних 

страхових внесків. Один такий 
внесок становить 22% від 
мінімальної зарплати, тобто 
1562 грн. Місяць стажу буде 
коштувати 3134 грн, а рік — 37 
488 грн. 

Якщо ж людина у 65 років не 
має достатньо стажу та не 
докуповує його, вона може 
гарантовано отримувати 
соціальну допомогу. Її розмір 
дорівнює сумі прожиткового 
мінімуму для осіб, що втратили 
працездатність.

Зміниться соціальна 
допомога дітям

Матері, які виховують дитину 

самостійно, зможуть отримувати 
2543 грн на дітей до шести 
років та 3196 грн на дітей від 
шести до 18 років. Зросте 
сума допомоги і для дітей, 
які знаходять під опікою чи 
піклуванням. До шести років 
виплата становитиме 6407,5 
грн; з шести до 18 років — 7990 
грн. Для дітей з інвалідністю 
відповідно за віком: 8970,5 і 11 
186 грн.

Якщо батьки дітей віком до 
шести років не отримували 
«пакунок малюка», то в 2024 
році вони зможуть звернутися 
за грошовою компенсацією, 
сума якої становить до 7689 
грн.

Підняття мінімальної 
зарплати буде двічі

Цьогоріч очікуємо змін 
розміру мінімальної заробітної 
плати та державних виплат 
для окремих верств населення. 
Частина цих змін уже 
вступила в дію з січня. Перше 
підвищення мінімальної 
зарплати відбулося на початку 
січня: до 7100 гривень. 
Друге підвищення — до 8000 
гривень — чекає нас у квітні.

Пенсійні виплати зростуть 
разом з «мінімалкою»

З січня 2024 року мінімальна 
пенсія становить 2361 грн, 

Навіть невелика громада 
може стати помітною, 
якщо знайти в ній щось 
цікаве
Діана Швидун

Це доводить Олена Ша-
ріпова. Вона — мама 
двох дітей, дружина 
ветерана, яка працює 

в селищній раді в Близнюках, 
що на Харківщині, та виготов-
ляє свій крафтовий продукт.

«Наше селище всі знають тіль-
ки через гурт "Курган & Agregat", 
бо це наші місцеві хлопці. Але в 
нас немає нічого такого, що могло 
б зацікавити людей з інших міс-
цевостей: особливої гарної приро-
ди, архітектури, якоїсь історії, до 
якої можна було б прив’язатися і 
розвивати це як місцевий бренд. 
Щоправда, до 2014 року у нас про-
ходив фестиваль. Приїжджали 
власники позашляховиків з трьох 
міст: Донецька, Харкова і Дніпра, 
і каталися по бездоріжжю. У нас 
тут рівновіддалена точка від цих 
трьох міст. Є навіть приказка, що 
в Близнюках півень співає на три 
області — почути можна скрізь», 
— розповідає Олена.

Олена Шаріпова навчалася на 
журналіста в Харкові, але їй за-
пропонували роботу в місцевій 
газеті, і жінка повернулася додо-
му. Після виходу з декретної від-
пустки вона працює в селищній 
раді. 

«Ніколи мені не подобалися 
великі міста. У Близнюках все 
компактно, до того ж тут у мене 
багато друзів. Минулого року 
разом з дітьми сім місяців про-
жила у Волинській області. І коли 
повернулася назад, то зрозуміла, 
що сумую за цими людьми. Тут 

минуло моє дитинство, тут моє 
життя», — каже жінка.

Згодом Олена вирішила зро-
бити громаду відомою не лише 
культурними заходами, а й влас-
ною продукцією. Так народилася 
мануфактура «Трипівень».

«Ідея мануфактури з’явилася 
ще там, на Волині. У мене там була 
знайома, яка консервувала багато 
всього. У неї це виходило дуже 
красиво. І я подумала, що теж так 
хочу. Але ми проживали в чужих 
людей, тому можливості для 
цього не було. Коли повернулася 
додому, влітку вирішила: буду су-
шити помідори, в’ялити їх, закри-
вати варення з перцю. Рецептури 
я не знала, шукала в інтернеті та 
покладалася на інтуїцію. Не все 
виходило з першої спроби. На-
приклад, варення з перцю ніяк не 
вдавалося. Але я поступово при-
ловчилася, і з кожним разом воно 
виходило все краще і краще. Я ку-
пила досить дорогий дегідратор, і 
щоб повернути ці кошти, потрібно 
було продати частину продукції. 
Першими клієнтами були знайо-
мі, я багато чого просто дарувала. 
Потім у мене почали замовляти 

продукцію через інтернет. Осо-
бливо перед святами було багато 
замовлень», — пригадує Олена.

В асортименті мануфактури є 
безліч цікавинок: різноманітні 
варення з місцевих ягід, в’ялені 
помідори, мед з горіхами. Але 
найцікавіше — це варення з го-
строго перцю.

«Це не солодке варення, це соус. 
Воно солодко-гостре. Тобто можна 
його їсти по-різному. Замовляли в 
Німеччину, у Францію — там його 
просто їдять з булочками. Для 
мене воно найкраще поєднується 
з м’ясом. А от мої діти такого не 
люблять, їм подавайте полунич-
ку, мед з горішком. Що стосується 
гостроти, то за шкалою від од-
ного до десяти балів його можна 
оцінити на п’ятірку. Воно спочат-
ку солодке, а потім залишається 
гоструватий присмак. Пекучість 
забирають оцет і цукор. Варен-
ня заготовляю влітку, тому його 
кількість обмежена. Я вирішила, 
що не зовсім чесно буде варити 
варення з купленого перцю, бо він 
не близнюківський. Адже головна 
ідея "Трипівня" — виготовлення 
продукції переважно з місцевої 

сировини. Мед — з нашого сели-
ща, помідори — мої, моїх рідних 
і знайомих. Виготовляю в’ялені 
помідори, варення з полуниці з 
лимоном, з апельсином. Хотіла б 
доповнити асортимент джемом 
із цибулі, з гарбуза. У майбут-
ньому хочу слайсер купити, щоб 
робити м’ясні джерки. Баночки я 
замовляю через інтернет, наклей-
ки — через типографію. Логотип 
розробила собі сама», — розказує 
власниця мануфактури.

Дуже популярний продукт — 
в’ялені помідори. Олена розпові-
дає: «Помідори я сушила в дегід-
раторі влітку, складала у вакуумні 
пакети. Зараз я їх перекладаю в 
баночки і заливаю олією. Намага-
юся в баночку побільше поклас-
ти. Спробувала оливкову олію 
використовувати, але вона дуже 
сильно застигає в холодильнику. 
Тому роблю з нашою місцевою, 
соняшниковою. Поки вона тепла, 
додаю часник, трави».

Олена задоволена результата-
ми своєї праці, але розуміє, що 
популяризація місцевої продук-
ції — процес, що вимагає постій-
них зусиль, а значить, попереду 
ще багато роботи.

«Це історія не про те, як заро-
бити — все починалося, щоб якось 
привернути увагу до місцевості, 
в якій я живу. І це вдалося, міс-
цевою продукцією зацікавилися 
люди, які тут не проживають. У 
мене було мало вільного часу, але 
було бажання себе творчо реалі-
зувати. І я впевнена, що з часом 
зможу приділяти цьому більше 
уваги і часу», — говорить жінка.

Олена Шаріпова виготовляє варення з гострого перцю
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3Житомирський дизайнер навчає робити екопластик Новини Житомирщини
Дизайнер із Житомира створив підошву з яблучних решток 

Там він навчає студентів 
виготовляти з органіч-
них решток екологічну 
альтернативу пластику. 

Він також розробив технологію 
виготовлення екопідошов для 
взуття.

«Все почалося чотири роки 
тому. Я дизайнер взуття, і якось 
задумався над тим, щоб робити 
підошви біорозкладними. Така 
практика є за кордоном. А в Україні 
ніхто не робить підошви з подіб-
них матеріалів, і навіть немає по-
пуляризованих досліджень на цю 
тему. Я почав цікавитися, хто цим 
займається, і побачив, що багато 
над цим працюють біодизайнери 
— в невеличких лабораторіях або в 
домашніх умовах. Хтось займаєть-
ся водоростями, хтось — грибами, 
і це вже ціла індустрія. Взагалі 
біодизайн — це синтез мистецтва 
і природничих наук. І його можна 
використовувати для практичних 
цілей. 

Наприклад, модельєрам — для 
вирощування матеріалу для своїх 
колекцій практично з нічого», — 
розповідає Олег.

За освітою Олег Земнухов — 
учитель, він викладає трудове нав-
чання у школі.

«На початку я, спостерігаючи 
такий інертний стан у країні, ви-
рішив, що потрібно вести просвіт-

ницьку роботу. Експерементуючи, 
я створив основу біодизайну для 
школярів. Почав його впрова-
джувати на базі Центру дитячої і 
юнацької творчості. Згодом з’явив-
ся гурток і для студентів у Центрі 
сфери обслуговування міста Жи-
томир на базі профтехучилища. З 
початком повномасштабного втор-
гнення навчальний заклад пере-
став працювати. Але курс відпра-
цьовано, і я популяризував його 
на своїх сторінках у соцмережах. 
Розмовляв із ректором Поліського 
національного університету про 
те, що зараз такий напрямок на 
часі, запропонував спробувати. І в 
цьому році ми почали реалізовува-
ти цей проєкт. А щоб залучати і за-
цікавлювати виробників і науков-
ців, я створив платформу "Зелений 
хаб". Вона покликана поєднувати 
зусилля науковців із зусиллями 
фермерів та просто активістів, 
щоб популяризувати екологічні 
рухи, заходи. Бо в нас нерідко еко-

Олег Земнухов навчає студентів виготовляти екопластик з органічних решток

Ідея створити екологічну 
альтернативу пластику прийшла до 
чоловіка влітку, коли він побачив, 
як добре вродили яблука

логічні організації сприймаються 
як каральні органи», — говорить 
дизайнер.

Ідея створити екологічну аль-
тернативу пластику прийшла до 
чоловіка влітку, коли він побачив, 
як добре вродили яблука.

«Спочатку потрібно закип’ятити 
воду, потім додати до неї кукуру-
дзяний крохмаль, гліцерин, оцет і 
перетерте проварене пюре з яблуч-
них відходів. Все це треба вилити 
у силіконові форми та додати про-
варене листя. Далі — просушити 
упродовж двох діб. Пропорції ін-
гредієнтів розраховую сам», — по-
яснює Олег.

Устілки для взуття біодизайнер 
також робить органічними. Він 
розказує: «Я виготовляю з конопе-
ль устілки для взуття. Вони дуже 
практичні, бо конопляне волокно 
надзвичайно міцне. Його здавна 
використовували для виробництва 
текстилю, різних мотузок, канатів 
тощо. У мене є ткацький верстат, і я 

почав робити такі устілки за своєю 
технологією. Я ще пробував робити 
масажну тканину з конопляних 
ниток різної товщини і додавав до 
них полин. Зараз експериментую, 
пробую робити різні біоматеріа-
ли не тільки з яблучних відходів. 
Треба розглядати різні відходи 
сільськогосподарських культур, 
використовувати їх для виготов-
лення біорозкладних матеріалів».

Всю інформацію Олег Земну-
хов знайшов на доступних 
ресурсах, а також додав свої 
доопрацювання.

«Я брав інформацію з соцме-
реж: підписувався на різні групи, 
на дослідників. Є підприємства, 
лабораторії, які дуже серйозно цим 
займаються, вони патентують свої 
напрацювання, діляться здобут-
ками у відкритому доступі. Кожна 
країна має свої природні ресурси, 
свої сільськогосподарські культу-
ри, які необхідно дослідити. Треба 
навчитися використовувати їх без 
шкоди для навколишнього середо-
вища», — говорить чоловік.

За словами Олега, відвідати 
курси може кожен бажаючий.

«Кожен може прийти та ознайо-
митися з нашою діяльністю. До нас 
приходили журналісти, знімали 
відео. Думаю, в цьому році ми бу-
демо проводити популяризаційні 
заходи, щоб залучати студентів», 
— каже чоловік.

Вона пече та продає хліб і 
коржі для тортів.

Ще з літа 2023 року вона по-
чала робити це вдома, а згодом 
облаштувала пекарський цех у 
сільському Будинку культури. 
З допомогою знайомих вдалося 
придбати міксер і піч.

«За допомогою цієї печі я за-
робляю гроші для військових. І 
заробляю багато. Вдома я пекла 
п’ять хлібин за один заміс, хоча 
бували замовлення і на 80 бу-
ханців, і навіть на 100. О шостій 
ранку я починала процес випі-

кання, вмикала духовку, а на-
ступного дня о шостій ранку її 
вимикала», — розповідає жінка.

Раніше Іванна працювала 
кондитером. Значну частину ін-
гредієнтів замовляла в дівчини з 
Маріуполя.

«О шостій ранку 24 лютого 

вона мені зателефонувала, бо я 
у неї якраз замовила шоколад. 
Вона телефонує мені і каже: 
"Дайте номер карти, бо посилку 
я вам не відправлю — нас почали 
бомбити". Після цього і ми вже 
почули, що і в нас ракети літа-
ють», — пригадує Іванна.

Зараз жінка випікає ще й коржі 
для тортів та варить карамель.

«Я виготовляю на замовлення 
"наполеон" і медовик, бо у цих 
тортів термін придатності стано-
вить майже два тижні. Купувати 
їх дуже зручно, а вдома випікати 
складно: поки розкачаєш тісто по 
одному коржику, поки випечеш», 
— говорить Іванна.

На виручені кошти волонтерка 
купує спорядження для знайо-
мих та односельців, які служать 
у Збройних силах України.

«Ми купували дрони, теплові-
зори, шоломи, активні навушни-
ки, а влітку — засоби проти ко-
марів і гризунів. Також купували 
комплекти автомобільних шин», 
— каже Іванна.

Волонтерка з 
Житомирщини Іванна 
Матвійчук щомісяця 
збирає до 20 тис. грн

Волонтерка знайшла спосіб заробляти, щоб підтримати ЗСУ

Олена Ревуцька
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Іванна Матвійчук пече хліб та допомагає ЗСУ
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Біодизайнер із Житомира 
Олег Земнухов відкрив 
лабораторію «Зелений 
хаб» на базі Поліського 
університету. 
Олена Ревуцька
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Фермерка засіяла вирви від бомб гречкою

Тетяна та Сергій Шанойли з дітьми 

Початок на стор. 1

 «Органіка цікава людям, які 
дотримуються здорового 
харчування, сироїдам» 
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Після весілля вже обоє працю-
вали в Києві. У нас було своє ви-
робництво фасадів для шаф-купе. 
Але з’явилися домашні справи в 
Количівці, треба було поверну-
тися на певний час. А в чоловіка 
на той момент був свій комбайн. 
Він надавав послуги з комбайну-
вання — тоді це було дуже поши-
рено. Також було трошки землі у 
батьків чоловіка, і ми вирішили 
спробувати щось посіяти. На 
продукти харчування завжди є 
попит. Ми захотіли посіяти греч-
ку, хоча нічого не знали про неї. 
Купили трактор, сіяли, збирали 
врожай. Але нічого не робили, бо 
не було обладнання, щоб гречку 
почистити. Така послуга була 
лише в інших містах», — згадує 
Тетяна Шанойло.

 Чоловік Тетяни сам зробив 
машину для обдирання зерна. 
Після цього родина змогла про-
давати гречку. 

«Найкращим варіантом було 
продавати зерно для пророщу-
вання. Органіка цікава людям, 
які дотримуються здорового хар-
чування, сироїдам, вегетаріан-
цям. Ми майже одразу виріши-
ли, що вирощувати будемо без 
"хімії". Переваги такого підходу 
— це те, що отримуємо якісний 
продукт, який добре проростає. 
Від деяких хімікатів гречка сохне 
на корені. З недоліків — набагато 
менша врожайність. З деякими 
хворобами неможливо боротися. 
При органічному підході треба 
набагато більше маніпуляцій із 
землею, щоб було менше бур’я-
нів», — розказує Тетяна.

Залишили перспективні 
культури

Органічне землеробство — 

справа непроста. Наприклад, 
бобові культури вирощувати не 
вийшло. 

«Ми пробували вирощува-
ти багато культур. Бобові без 
хімічної обробки не давали 
хорошого урожаю. З часом 
вирішили залишити ті, що 
для нас перспективні: це три 
види пшениці на борошно та 
на пророщування, просо на 
крупу, овес на квас і пластівці, 
ячмінь на ячмінну каву і греч-
ка на крупу, борошно та для 
пророщування», — розповідає 
фермерка.

Щоб грамотно працювати на 
землі, потрібно постійно вчи-
тися. Тетяна отримала спеці-
алізовану освіту для фермер-
ської діяльності.

«У мене була освіта мене-
джера, проте я хотіла агроно-
мічну профільну освіту. Тому 
в 2019 році вступила в Полтаві 
на магістратуру. Дипломну ро-
боту, звісно ж, писала по греч-
ці. У нас в обробітку було 30 
гектарів землі. Працювали ми 
удвох із чоловіком. 

На ньому були польові робо-
ти, я ж займалася рекламою, 
відправками, нашою сторінкою 
в інстаграмі. Клієнтську базу 
ми напрацьовували в соцмере-
жах, а потім уже й через "сара-
фанне радіо". Люди, яким подо-
бається наш продукт, самі радо 
нас рекламують. З початком 
вторгнення чоловік пішов обо-
роняти державу, а я господа-
рюю на фермі», — каже Тетяна.

Ароматний чай з… хрону
Окрім круп, в асортименті є 

натуральні чаї. Тетяна пригадує: 
«Мені завжди подобалося збира-
ти в лісі різні корисні трави. Але 
це було так, для себе. А в 2015 
році в Чернігові проходив фести-
валь "Зелена сцена". Вони органі-
зовували магазин для крафтових 
виробників і сказали, що їм не 
вистачає чаїв. А я того року якраз 
багато трав назбирала, і зголоси-
лася спробувати ці чаї зробити. 
У мене не було жодних рецептур, 
але я так загорілася цією ідеєю, 
що за 24 години зробила близько 
десятка рецептів чаю. Згодом ви-
гадала ще кілька і ввела ці чаї в 
асортимент — зараз їх 15».

У Тетяни всі чаї запашні та 
корисні, проте один із найцікаві-
ших — хріновий чай.

«У хріновий чай іде не корінь, 
а листя. Воно не менш корисне, 
але не має настільки насичено-
го смаку та запаху. Додаткового 
смаку додає корінь імбиру, який 
також є у складі, а також лимон, 
яблуко, лемонграс і цвіт бузини. 
З першого погляду і не зрозуміло, 
що в основі — хрін. Часто трави 
для своїх чаїв я ферментую. 
Для цього листя розтирається в 
кашу, і ця суміш потім починає 
бродити. Завдяки цьому чай має 
просто неймовірний аромат», — 
розказує співвласниця ферми.

Війна засіяла поля 
осколками

Через війну родині довелося 
тимчасово виїхати, тому їхні 
поля того року пустували. А коли 
господарі повернулися, довелося 
засипати вирви та перевіряти, чи 
не залишилося в землі смертоно-
сних «сюрпризів».

«Наше село знаходиться під 
самим Черніговом. На початку 
вторгнення у нас тут фактично 
була лінія фронту — на щастя, 
лише десь більше місяця. Якби 
довше, то умови для рослинни-
цтва тут взагалі були б неспри-
ятливі. В селі багато пошко-
джених будинків, у кожен якісь 
осколки прилетіли. Але, слава 
Богу, саме наш будинок, техніка 
— все вціліло. Проте у 2022 році 
ми не засівали поля. На початку 
березня, коли сусідні села захо-
пили, вирішили виїжджати. Так 
ми потрапили на Франківщину. 
Додому я повернулася перший 
раз наприкінці червня. Змололи 
зерно, яке ще залишилося — хоча 
б для тварин. Потім знову поїха-
ли, до початку навчального року. 
Деякі ділянки були ушкоджені 
снарядами й уламками. Сумнів-
ні ділянки перевірили сапери, 
згодом ми засипали вирви — всі, 
крім однієї», - говорить жінка.

Рецепт корисної «нутелли» 
з зеленої гречки від Тетяни 
Шанойло

Інгредієнти:
— фініки м'ясисті — 10 шт.;
— пророщена гречка — 80 
г;
— какао терте — 50-60 г 
(можна замінити на какао-
порошок);
— вода тепла — 70-100 мл 
(залежить від потрібної вам 
консистенції).

З фініків витягаємо кісточки. 
Какао терте розтоплюємо 
на водяній бані. Всі 
інгредієнти з’єднуємо, 
вливаємо спочатку 70 мл 
води. Збиваємо блендером 
до однорідної маси. Якщо 
консистенція занадто 
густа, додаємо ще води. 
Перекладаємо в баночку і 
зберігаємо в холодильнику.

Зелена гречка проста у вирощуванні

Снаряди залишили вирви на полях родини
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не робила вино, а лише допо-
магала чоловіку. В 2022 році я 
запропонувала, щоб він мене 
консультував, а я почну робити 
сама. Але було якось не до того, 
і він однозначно сказав, що 
цього сезону не буде», — розка-
зує Наталія.

Виноград роздали людям, 
які хотіли робити вино

«У 2022 році ми не робили 
нічого. Ми просто роздали ви-
ноград тим, хто хотів робити 
вино. Торік почали повертати-
ся до життя. Буквально в ос-
танній день перед конкурсом 
Мар’яна відпустили, і він зміг 
його відвідати. Чоловік був 
просто щасливий. Мені зда-
ється, що якби це все вийшло 
легко, таких яскравих емоцій 
не було б. І на цих емоціях він 
вирішив, що у 2023 році сезон 
таки має відбутися. Йому мали 
дати десятиденну відпустку, і 
він домовився з хлопцями, щоб 
склали графік так, щоб підійш-
ло по погоді. На щастя, до його 
прохання дослухалися», — го-
ворить жінка.

«Віримо у те, що найкраще вино — попереду: вино 
перемоги України»

До цього ми вважали, що не 
любимо цей напій, а тут зрозу-
міли, що ніколи не куштували 
такого і гіршого пити більше не 
зможемо. Взимку 2012 року ми 
розпочали підготовку: почита-
ли літературу, знайшли міні-
мальне обладнання, щоб бути 
готовими до початку сезону. За 
нашим будинком був пустир. 
Протягом десяти років ми його 
прибирали від сміття, а коли 
вирішили займатися вином, то 
розбили тут виноградник», — 
розповідає Наталія.

Війна внесла свої корективи у 
налагоджене життя подружжя.

«На початку вторгнення чо-
ловік пішов служити. Я трима-
лася за рахунок того, що мала 
електромашину і пропонувала 
на постах допомогу. Розвозила 
їжу, а коли у травні виникли 
проблеми з паливом, возила 
військовим обіди та вечері. У 
мене була основна робота, двоє 
неповнолітніх дітей, винороб-
ня також лягла на мене. Це все 
важко, але справи і допомога 
військовим тримали на плаву», 

— каже Наталія.
Вина родини Шевченків 

отримали чимало нагород
«У нас було 64 зразки черво-

них сухих вин, коли ми вперше 
потрапили на конкурс. Вино 
"Одеський чорний" 2018 та 
2019 років отримало "золото" 
на конкурсі "Одеський залив 
2020", а з торішнього конкурсу 
Vinnytsia Wine Days 2023, що 
проходив за правилами Між-
народної організації виногра-
дарства і виноробства, ми при-
везли чотири золотих нагороди 
та одну срібну. Ми пройшли 
багато платних курсів і семіна-
рів, а потім вступили в Одеську 
академію харчових технологій. 
У мене є диплом, але до пов-
номасштабного вторгнення я 

Наталія стверджує: щоб 
відчути справжній смак вина, 
треба знати правила подачі 
напою. Кожне вино має свою 
температуру подачі і має бути 
подане в «правильному» ке-
лиху. І при зміні цих умов 
одне й те ж вино смакуватиме 
по-різному.

«Важливі й умови зберіган-
ня вина. Воно має зберігатися 
в горизонтальному стані — це 
для того, щоб корок був трохи 

«Ми просто роздали виноград тим, 
хто хотів робити вино»

Спочатку Шевченки хотіли зробити смачне вино для себе

змочений і не пересихав. Йому 
не потрібне зайве світло, має 
бути певна температура, во-
логість. Для зберігання вина 
найкраще підходить нержа-
віюча сталь, адже вона гарно 
вимивається і може використо-
вуватися для наступного вина 
щоразу. А дубова бочка вбирає 
запах. Тому посудини з нержа-
війки — це тара, а бочка — це 
обладнання. 

цію. У нас була група з Херсону, 
яка вперше виїхала після део-
купації. Люди ділилися своїми 
історіями, під час дегустацій 
поминали хлопців, які загину-
ли на Херсонщині», — розпові-
дає Наталія.

Візитівка виноробні Шевчен-

 «У нас була група з Херсону, яка 
вперше виїхала після деокупації. 
Люди ділилися своїми історіями, під 
час дегустацій поминали хлопців, 
які загинули на Херсонщині»

Початок на стор. 1

Крім того, бочка має пористу 
структуру, і через це вино част-
ково випаровується. Треба ро-
бити доливку під самий корок 
кожні два-три тижні, і долива-
ти треба те саме вино, яке ви-
тримується. Тому в бочці збері-
гати вино можна лише певний 
час. Дубова бочка структурує 
вино, воно змінює свою форму-
лу і, відповідно, смак», — додає 
жінка.

Відвідувачів запрошують 
на винні дегустації

«Восени 2022 року, коли ми 
не робили вино, до мене почали 
приїжджати люди на дегуста-
ції. Це мене тоді просто вря-
тувало психологічно. До кінця 
літа 2023 року кожен вихідний 
приїжджала група на дегуста-

ків — червоні вина, витримані в 
дубових бочках.

«Наша місцевість найкраще 
підходить для виробництва 
червоних вин, адже саме чер-
воний виноград потребує так 
багато сонця, як ми маємо тут, 
на півдні. А от білі сорти у нас 
страждають: від спеки збільшу-
ється вміст цукру і втрачається 
кислотність. Але ми все ж таки 
пристосувалися і знайшли спо-
сіб, як виготовляти біле вино. 
Вихід — ранній збір, поки ягода 
не набрала багато цукру. Бо 
більше цукру — значить, більше 
спирту, а це не те, чого ми очі-
куємо від легкого білого вина. 
На українській землі ростуть 
прекрасні виноградники, у нас 
роблять якісне вино. Українські 
винороби продовжують вчитися 
та вдосконалюватися навіть під 
час війни. Наші вина достойно 
виглядають на світовому ринку. 
Однак пригощати вином будуть 
тільки тих, хто приходить з 
миром. Віримо у те, що найкра-
ще вино — попереду: вино пере-
моги України», — каже Наталія.

Вина Шевченків продають 
на благодійних аукціонах, а 
всі виручені кошти йдуть на 
допомогу українській армії.
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Вина отримали нагороди на конкурсах

В 2023 сезон виробництва вина відбувся

Шевченки проводять дегустації на виноробні



6 «Сігнет-Мілк» отримав статус племінного господарстваКомпанія
«Завдяки кращому догляду, кращим умовам утримання 
та кращій годівлі збільшився надій на одну корову»

«У минулому році ми мали 
рекордні надої в розрахунку на 
одну корову»

«Статус племінного господарства 
дає нам можливість розводити 
саме племінну худобу»

Початок на стор. 1

потрібно, щоб корови отримува-
ли і концентровані, і грубі корми. 
У них раціон збалансований за 
всіма правилами: білки, жири і 
вуглеводи», — каже генеральний 
директор.

Захист тварин від хвороб — 
процедура стандартна

«Коли народжується телят-
ко, воно вже від матері отримує 
імунітет до різних хвороб. Але 
є спеціальні схеми вакцинації 
корів у різні періоди, яких ми 
дотримуємося. На місці завжди 
є лікар ветеринарної медицини, 
тому всі тварини під ретельним 
наглядом. Також для покращення 
здоров’я проводимо розчистку ра-
тиць кілька разів на рік. У літній 
період збільшуємо вологість пові-
тря за допомогою системи зрошу-
вання в корівниках та включаємо 
вентилятори, щоб було не надто 
спекотно. 

Вирощуємо корів з хоро-
шою генетикою

«В останні роки ми в техноло-
гії нічого не змінюємо, вона вже 
чітко склалася. Велике значення 
має генетика корів, і тут велика 
робота техніка штучного заплід-
нення Алли Казміришиної. Не 
менш важлива кормова база, яку 
успішно підібрали агрономи. 
Ми отримали якісний силос та 
фураж, придбали новий міксер 
для змішування кормосуміші. Це 

З середнім поголів’ям  585 
фуражних корів виробили 6,4 
млн л молока, а надій на корову 
становить 10,9 тис. л на рік.

«У минулому році ми мали 
рекордні надої з розрахунку на 
одну корову. Ми продовжуємо 
підтримувати достойну якість 
молока: вміст жиру в середньому 
становить 3,8 %, а білка — 3,25 
%. Цього року хотіли б отримати 
результат 11 тис. л на рік від од-
нієї корови. Всі передумови для 
цього є, але побачимо, як скла-
дуться обставини, які від нас не 
залежать», — розповідає Сергій 
Степаниденко, генеральний ди-
ректор «Сігнет-Мілк».

Всі служби компанії працю-
вали дружно

«Злагоджена робота всіх 
служб компанії привела до хоро-
ших результатів. Мова не лише 
про тих, хто працює на фермі, а й 
про агрономів, інженерів. Кормо-
ві рослини на силос були вчасно 
зібрані та доставлені на ферму, 
силос хорошої якості. Техніка 
працювала справно, а у випадку 
найменшої поломки все опера-
тивно ремонтували», — говорить 
Сергій Степаниденко

тус племінного господарства.
«Йшли ми до цього протягом 

десяти років, поступово збільшу-
ючи поголів’я та надої. Ми виво-
дили таких чистопородних тва-
рин, які відповідають стандарту 
породи. Для отримання статусу 
це мають бути чистопородні ко-
рови, які відповідають даному 
стандарту породи. Ми закупляли 
репродуктивний матеріал високої 
якості з бугаїв-поліпшувачів аме-
риканської селекції, щоб вивести 
цю ідеальну корівку. Це довгий 
процес. Завдяки кращому догля-
ду, кращим умовам утримання 
та кращій годівлі поступово, про-
тягом кількох років збільшував-
ся надій на одну корову. Статус 
племінного господарства дає нам 
можливість розводити і продава-
ти племінний матеріал, нетелів», 
— розказує зоотехнік з племінної 
справи Алла Шевель.

Статус дає компанії більше 
можливостей

«Зараз ми отримали статус по 
українській чорно-рябій молочній 

У 2023 році компанія 
«Сігнет» мала хороші 
результати в тваринництві

Актуальні вакансії в 
компанії "Сігнет:

— пробовідбірник на 
елеватор
— машиніст 
автомобілерозвантажувача 
на елеватор
— водій автотранспортних 
засобів (категорія СЕ)
— тракторист-машиніст 
на Case 3330 (самохідний 
обприскувач)
 
Місце роботи: с. Андрушки.

Компанія пропонує своєчасну 
виплату заробітної плати 
та всі гарантії відповідно до 
трудового законодавства.

Деталі за телефоном
 (050)366-18-52.

Діана Швидун

Тваринам, як і людям, жарко 
на сонці: вони б’ють боками, хе-
кають, а деколи навіть отриму-
ють сонячні удари. Тому потрібно 
створювати відповідні умови», — 
говорить Сергій Степаниденко.

Досягненням 2023 року стало й 
те, що «Сігнет-Мілк» отримав ста-

породі. Завдяки цьому ми зможе-
мо продавати свій племінний ма-
теріал як на території України, так 
і за кордоном. Це дасть додаткові 
кошти. Адже власна база потреби 
нашої ферми задовольняє, тому 
в нас  є більше нетелів, а це дає 
можливість отримати додатковий 
прибуток», — пояснює зоотехнік .

М’ясо з ферми «Сігнета» тепер 
можна скуштувати у відомому ки-
ївському ресторані Beef.

«Ще до повномасштабного 
вторгнення ми почали впрова-
джувати м’ясний напрямок. Тоді 
ми провели схрещування шляхом 
осіменіння корів голштинської 
породи репродуктивним матеріа-
лом бельгійської голубої. Отрима-
ли помісь цих порід, м’ясо з якої 
зараз можна спробувати в ресто-
рані. Цих бичків у нас було неба-
гато, а тому до кожного з них був 
індивідуальний підхід. Слідкува-
ли ретельно за їхнім здоров’ям, 
спостерігали. Що стосується го-
дівлі, то цим бичками ми давали 
корм із додаванням кукурудзя-
ної мучки. Завдяки цьому вони 
успішно нарощували генетично 
закладений жировий прошарок, 
який і дає яловичині ту саму мар-
муровість м’яса. Ми будемо і далі 
розвивати цей напрямок», — каже 
Сергій Степаниденко.

Ферма компанії «Сігнет» у 2023 році отримала статус племінного господарства

Сергій Степаниденко, генеральний директор 
«Сігнет-Мілк»
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Алла Шевель, зоотехнік з племінної справи
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7Як працюють інженери-землевпорядники Компанія

«Менеджер - це посередник між компанією та пайовиком» 
Компанія «Сігнет» має в 
оренді понад 29 тис. га 
землі в Житомирській та 
Вінницькій областях
Діана Швидун

Для комунікації з власниками 
земельних ділянок у кожному 
осередку є менеджери, які вислу-
хають власників та шукатимуть 
шляхи для забезпечення ком-
фортної співпраці.

«Робота інженера-землевпо-
рядника полягає у комунікації та 
взаємодії з пайовиками, органі-
зації роботи менеджерів. Також 
важливою частиною є аналіз зем-
лекористувань власних масивів та 
масивів конкурентів. У функціо-
нал інженера землевпорядника 
ще входить організація переукла-
дання договорів оренди, контроль 
видачі орендної плати — як у 
грошовому еквіваленті, так і в на-
туральному, а також оформлення 
спадщини», — говорить Інна Сло-
бодяник, інженер-землевпоряд-
ник у селі Махаринці Вінницької 
області.

«Менеджер — це посередник 
між компанією і пайовиком. Ми 
розповідаємо власникам земель-
них ділянок про всі умови і послу-
ги, які надаємо. Окрім цього, ми 
доносимо самій компанії про пере-
живання населення, його потреби. 
Зараз, в умовах війни, люди стали 
набагато обережнішими і бояться 
заглядати наперед. Багато на що 
впливає інформація в інтернеті, 
де далеко не все правда. Тому ми 

можемо пояснити їм, що компанія 
гарантує надійність. Підприєм-
ство працює, воно перспективне та 
дбає про пайовиків, буде сплачу-
вати конкурентну орендну плату, 
стабільно і без затримок. Чесно 
сплачує податки і думає за село», 
— розповідає Тетяна Сероветник, 
менеджер соціальної сфери села 
Андрушки.

Цьогорічна комунікація з пайо-
виками була досить успішною

«Основне завдання, яке ми по-
ставили як працівники земельно-
го відділу на 2023 рік — втримати 
земельний банк і не втратити 
жодного пайовика. Ми прагнули 
почути та знайти підхід до кож-
ного, аби в майбутньому це при-
несло позитивний результат як 
для пайовика, так і в цілому для 
компанії. Незважаючи на те, що 
всі ми зараз працюємо в умовах 
військового стану, пайовики дові-

ряють компанії "Сігнет". Ми про-
довжуємо стабільно працювати, 
вчасно виплачуємо орендну плату 
та дбаємо про своїх пайовиків. 
Комунікація з ними відбувається 
в основному у телефонному режи-
мі. Оскільки багато пайовиків від 
початку війни виїхали за кордон, 
тримаємо зв’язок через усі мож-
ливі месенджери. Жителі сіл, що 
поряд, приходять до нас в офіс у 
селі Махаринці, де ми вирішуємо 
всі питання на місці», — каже Інна 
Слободяник.

Інна Слободяник працює в ком-
панії вже кілька років.

«Про те, що у "Сігнета" відкри-
та вакансія землевпорядника в 
селі Махаринці, я дізналася від 
знайомих. Оскільки за освітою я 
інженер-землевпорядник та вже 
мала досвід роботи у цій сфері, не 
вагаючись, надіслала своє резюме 
в "Сігнет". І в результаті працюю 
тут уже майже п’ять років», — роз-
казує жінка.

Для Тетяни Сероветник 
«Сігнет» — перше місце роботи. 

«Ми розповідаємо власникам 
земельних ділянок про всі умови і 
послуги, які надаємо»

Але їй вдалося досягти хороших 
результатів та налагодити якіс-
ну комунікацію з пайовиками на 
своїй ділянці.

«Я знала компанію "Сігнет" як 
стабільну європейську компанію. 
Тут працює мій батько, і я також 
вирішила піти сюди. Ще закінчу-
вала навчання, складала сесію. На 
щастя, все склала відмінно. Це моє 
перше місце роботи. Кожен із мі-
сяців був особливо цікавий, було 
щось нове», — розповідає Тетяна.

Незважаючи на всі обставини, 
роботи є багато, а працівники 
вмотивовані на результат.

«Це другий рік роботи в умо-
вах війни. І це важко для всіх, 
звичайно. Проте ми всі націлені 
на результат і наближаємо нашу 
країну до перемоги. Найголовні-
ше у нашій роботі — організація 
процесу, злагодженість і взаємо-
розуміння в колективі. З деякими 
колегами працюємо на відстані. 
Але це аж ніяк не впливає на про-
дуктивність нашої роботи, а, на-
впаки, створює командний дух за 
будь-яких умов», — говорить Інна 
Слободяник.
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Інженер-землевпорядник Інна Слободяник (ліворуч) з колегою Катериною Острожинською

Тетяна Сероветник, менеджер у соціальній сфері
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Тому сьогодні соціальна до-
помога, підтримка сіл підпри-
ємствами – це запорука їхнього 
існування і добробуту», - говорить 
Олександр Байдусь, начальник 
відділу землевпорядкування 
«Сігнет-Центру».

За словами Олександра Анато-
лійовича, не вся допомога помітна, 
але від цього вона не стає менш 
важливою:

«Елементарно, навіть для при-
кладу можна взяти розчистку 
доріг від снігу. Є комунальне під-
приємство, але ми розуміємо, що 
фізично воно не може забезпечити 
всі села для розчистки снігу. В них 
не вистачає ні ресурсу, ні техніки. 
Тому тут допомагають підприєм-
ства, які обробляють землю на 

«Дуже багато звернень у нас по благоустрою доріг» 
Початок на стор. 1

території тієї чи іншої сільської 
ради. І це та допомога, яка не по-
мітна на перший погляд. Але якщо 
не робити, то все просто замете» 

Окрім допомоги у закритті по-
треб громад, компанія активно до-
помагає Збройним силам України 
з перших днів повномасштабного 
вторгнення. «Сігнет» аналізує по-
треби армії та намагається надати 
ту допомогу, яка є актуальною у 

конкретний період. У перші міся-
ці були складнощі із продуктами 
харчування та амуніцією (шоло-
мами, бронежилетами, тактич-
ним одягом та взуттям тощо). 
Тоді «Сігнет» зосереджувався на 
їх наданні. Коли ситуація з по-
стачанням стабілізувалась, більш 
актуальними стали інші потреби: 
дрони, автомобілі і запчастини до 
них, ремонтні матеріали, шини, 

пальне. У 2022 році 5,1 млн грн 
«Сігнет» спрямував на потреби 
ЗСУ, а в 2023 ще 4,2 млн.грн. 

Компанія на зв’язку із мобілізо-
ваними колегами, продовжує збе-
рігати за ними заробітну плату та 
за запитом надає допомогу їх під-
розділам. На збереження заробіт-
ку мобілізованих співробітників  
«Сігнет» спрямував 6,7 млн.грн у 
2022 році і ще 11,6 млн у 2023. 

«Зараз місцеві бюджети ОТГ 
здебільшого спрямовані на потре-
би Збройних сил. І ми їм, звичай-
но, також допомагаємо. Тримаємо 
баланс у допомозі як війську, так 
і забезпечення добробуту населен-
ня в регіонах нашої діяльності. 
Працюємо, віримо у перемогу та 
робимо все можливе для її набли-
ження зі свого боку тут», - каже 
Олександр Байдусь.
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«Багато українців, які виїхали, 
замовляють ляльку-українку, 
щоб подарувати людям, які їх 
прихистили»

Майстриня Зоя 
Шишковська з Умані, що 
на Черкащині, створює 
керамічні та текстильні 
ляльки
Діана Швидун

Зоя Шишковська виготовляє ляльок, схожих на своїх господарів

Особливістю ляльок є обличчя 
з великими очима та мрійливим 
поглядом. А ще вони схожі на 
своїх господарів, бо жінка ро-
бить їх максимально схожими на 
замовників.

Перша лялька — з дитячої 
пелюшки

«На зимових канікулах я сиді-
ла, гортала щось в інтернеті, і на 
очі мені потрапили текстильні 
ляльки ручної роботи. Я дуже за-
хотіла спробувати зробити таку 
ляльку. Звичайно, вона була дуже 
простою, з тканини, яку знайшла 
вдома — це була якась пелюшка, 
яка залишилася від моїх дітей. І я 
створила ляльку, зв’язала їй одяг, 
розпустила стрічку і зробила з неї 
волосся. Тоді я ще навіть не знала 
про те, що існують різні техніки 
створення волосся. Почала шукати 
різні майстер-класи — тоді, вісім 
років тому, ще можна було щось 
знайти в інтернеті безкоштовно. І 
отак я почала створювати лялечок. 
Вони були абсолютно різні. Перші 
були такими кумедними товстоні-
жками з оченятками-крапочками. 
А потім поступово я знайшла саме 
те, що мені подобалося. Створила 
першу свою викрійку, яку щороку 
вдосконалювала, поки дійшла до 
того, що мені найбільше подоба-
ється. Потім мене зацікавили ще 
іграшки тедді. Пробувала різні 
техніки», — розповідає Зоя.

Має бути портретна схожість
«Перші свої роботи я дарувала 

знайомим. Потім у соцмережі по-
чала трішки викладати і знаходи-
ти людей, яким вони подобалися. 
Десь через рік у мене з’явилося 

перше замовлення. А потім мені 
захотілося створити лялечку, по-
дібну до конкретної людини. Але 
я завжди попереджую, що пропо-
рції зовсім інші — у ляльки вони 
більш дитячі. Тому це буде легка 
портретна схожість: колір очей, 
волосся, зачіска. Підбираю одяг, 
який більше підходить для ляль-
ки, але передає стиль людини. 
Люблю, коли багатошаровість є в 
одязі, аксесуари підбираю такі, як 
є в людини, для якої я створюю 
ляльку», — пояснює майстриня.

Глиняну ляльку роблять 
місяць

«Я створюю текстильні ляльки, 
але дуже люблю займатися ще й 
глиняними. Їх потрібно виліплю-
вати, потім вони запікаються або 
висихають. Такі ляльки створю-
ються більше місяця. Поки що я 
їх роблю для себе, тому що ціна 
такої ляльки набагато вища, ніж 
текстильної. Для текстильної я 
шию тіло, потім роблю обличчя, 
ґрунтую, шліфую. Потім вже на-
носиться малюнок, риси обличчя. 
Використовую тільки натуральні 
тканини. Я люблю працювати 
з американським текстилем, а 
найбільше — з японським. Він не 
дешевий, але прямо створений 
для мініатюр. Волосся теж дуже 
люблю натуральне, з вовни ан-
горської кози. Його можна і накру-

тити, і розчесати, і підстригти, і 
пофарбувати. Воно дуже піддат-
ливе — як волосся людини, тільки 
набагато м’якше. Але це дуже до-
роге задоволення, тому часто ви-
користовую синтетичні треси, які 
дуже схожі на натуральне волосся. 
Там дуже великий вибір кольорів, 
тому я можу підібрати той, який 
потрібен замовнику», — говорить 
Зоя.

Довелося стати шевцем
«Спочатку замовник пише мені. 

Якщо це робота по фото, ми його 
погоджуємо. Термін виконання — 
два-три тижні, бо я роблю замов-
лення у вільний від роботи час, а 
працюю я викладачкою в дитячій 
школі мистецтв. Багато часу йде 
на підбір тканини для одягу. Бу-
вало, що доводилося малювати на 
тканині спеціальними фарбами, 
щоб створити той орнамент, який 
потрібен замовнику. Взуття також 
шию за ескізами, як для людей. 
Роблю його з натуральної шкіри, 
тому потрібна колодка. На колодку 
натягується шкіра, і потім це все 
прошивається. Це довга, кропіт-
ка праця, адже воно малесеньке. 
Мені подобаються маленькі ля-
лечки, але з ними більше праці», 
— розповідає жінка.

Надходять замовлення і з-за 
кордону. Але майстрині дорого об-
ходиться пересилка виробів у да-
лекі країни.

«Був у мене випадок, попросили 
створити лялечку-пожежницю для 
дівчинки з Америки. Вона поба-

чила колись репортаж про війну в 
Україні і попросила тата, щоб він 
розказав, що це, як це відбуваєть-
ся. І коли тато розказав про війну, 
вона вирішила допомагати україн-
цям. Вони з татом почали збирати 
кошти на придбання автомобілів. 
І пожежні автомобілі вони заку-
пляли, і різне лікарське приладдя. 
Мене попросили створити таку 
портретну лялечку, і щоб на по-
жежній формі було написане ім’я 
цієї дівчинки. Сама дівчинка мріє 
про те, що вона буде колись рятува-
ти людей. Багато українців, які ви-
їхали, замовляють лялечку-укра-
їнку, щоб подарувати людям, які їх 
прихистили», — говорить жінка.

Навчає школярів шити 
іграшки

«Я не дуже афішувала раніше, 
чим я займаюся, навіть мої учні 
не всі знають. Після виходу на 
черкаському телебаченні сюжету 
зі мною приходили батьки й пита-
ли, чому ж я не розказую про це. 
Хоча якийсь час ми у школі зі стар-
шими дітьми створювали іграш-
ки, але не ляльок, а звірят. Май-
стер-класи створювала по таких 
маленьких іграшках. На навчання 
по більших виробах не вистачить 
часу і ресурсу: на кожну людину 
повинна бути швейна машинка та 
матеріали для виготовлення. Але, 
можливо, колись матиму свою ма-
леньку студію, де навчатиму. Ще 
після виходу репортажу отримала 
запрошення на фестиваль-ярма-
рок у Кропивницькому. Чи матиму 
змогу поїхати — не знаю, але ля-
льок туди зроблю. Бо там кошти з 
продажу іграшок будуть переда-
ватися дітям, які залишилися без 
батьків», — розповідає майстриня.

Іграшки вона продає також в 
Умані, у крафтовій крамниці.
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Лялька-пожежниця для дівчинки з Америки

Лялька з полімерної глини

Лялька-українка


